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Březen/duben 2022 
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Květen/červen 2022 
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Červenec/srpen 2022 
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Září/říjen 2022 

Velkopáteční rozhovor s papežem Františkem (15. 4. 2022) 

Svatý otče, děkuji vám, protože jsem zde za každého, kdo v tomto okamžiku 
prožívá stavy duše zmatku, úzkosti, strachu, utrpení... Vyjdu z této hodiny: právě ve 
tři hodiny odpoledne Ježíš umírá na kříži a umírá nevinný. Je tolik nevinných lidí, 
kteří nechtějí válku, a přesto jí trpí. Právě v těchto dnech máme před očima obrazy 
těl bez života na ulicích, mluví se o mobilních krematoriích, ale také o znásilněních, 
pleněních a zvěrstvech. Co se to lidstvu děje? 

Často upozorňujete na způsob, kterým zlý duch jedná: prezentuje se laskavým 
způsobem, vlichocuje se, ale ve skutečnosti si nepřeje nic jiného než náš pád. 
S ďáblem se nevede dialog. A proto se ptám – jak lze ve světle toho, co jste řekl, 
naleznout formy zprostředkování nebo dialogu s těmi, kteří si přejí nebo kteří sledují 
pouze svévoli a násilí? 
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Je podle vás, také z hlediska kulturního i církevního, dostačující snaha ochránit lidi 
před pokušením? Chránit je před tím, aby upadli, a tak žili peklo v srdci již na tomto 
světě? Říkám to proto, že žijeme ve společnosti, ve které se někdy jeví, jako by zlo 
bylo více fascinující, více stimulující než dobro, čestnost, laskavost a to, co je 
duchovní, což je někdy prezentováno jako nudné. 

Jak řekl Dostojevskij v Bratrech Karamazových, bitva mezi ďáblem a Bohem se 
odehrává právě v srdci člověka – tam se odehrává tento zápas? 

Připomněl jste větu, kterou Ježíš vyslovil na kříži: „Bože můj, proč jsi mě opustil?“ 
Tato věta vyjadřuje samotu, ale také neútěchu, úzkost, zoufalství – stavy, které my 
všichni prožíváme, když neznáme řešení nějaké bolesti, ale také smysl viny. 
K zoufalství mi přichází na mysl obraz z této války, a říkám to jako matka, obraz 
matky a otce, kteří utíkají do nemocnice s malým synem v náručí, zraněným od 
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šrapnelu, zcela zoufalí. Víme, že toto dítě nepřežilo. Nedokážu si představit tíživější 
a trýznivější zoufalství než rodiče, kteří přijdou o dítě tímto způsobem. Co by se 
mělo těmto rodičům říci? 

Mluvil jste o ženách. Pod křížem byly skutečně především ženy. Ráda bych 
představila další obraz z Ukrajiny – těhotná žena, zraněná, přenášená na nosítkách 
ze zničené nemocnice, s posledním dechem, který jí zbývá, se snaží pohladit své 
dítě v lůně. Ani tato žena, ani dítě nepřežily. Ale přicházejí mi na mysl ruské ženy 
a matky, stejně jako ukrajinské. A tak se ptám na roli žen. Jak důležitá je aktivní 
role žen u jednacích stolů pro konkrétní budování míru?  

Jestliže hovoříme o tolika úmrtích způsobených válkou, je také tolik smrti, která se 
odehrává ve větším tichu, ale není o nic méně krvavá. Mám na mysli ty, kteří jsou 
oběťmi mafie, anebo například ženy, které zabili jejich vlastní muži. Jistě je pravda, 
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že poslední budou v nebi první, ale jak ti, kteří třeba tuto jistotu nemají, mohou věřit 
ve spravedlnost, v odplatu již zde na zemi? 

V tomto čase myslím také na uprchlíky. Máme tolik obrazů z médií, které nám 
vyprávějí o těch, kdo utíkají z Ukrajiny a jsou donuceni odejít z vlastní půdy, 
vlastního domu, od vlastních blízkých. Je to jeden z posledních exodů, na které si 
bohužel začínáme zvykat. Přesto v tomto případě přišla konkrétní a opravdová 
odpověď. Chci se zeptat: mohla tato odpověď rozrušit zdi lhostejnosti, předsudků 
tváří v tvář těm, kdo utíkají z jiných částí světa, protože jsou zraněni válkou, nebo 
pokračujeme v tom, že selektujeme uprchlíky na ponižující kategorie? 
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Nyní přicházíme k tématu závodů ve zbrojení. Je to téma, o kterém jste hovořil 
vícekrát, a zároveň téma, kterému se ne vždy přikládá význam. Proč jste řekl, že 
v poslední době se investovalo více do zbraní než do vzdělání a formace? Proč se 
lidské bytosti nepoučily z minulosti a stále své problémy řeší zbraněmi? 

Navážu nyní na to, co jste říkal. Předtím jsme mluvili o ženách pod křížem. Ale 
vraťme se k tématu mužů, kteří drží moc: tehdy to byl Pilát, Herodes, Kaifáš. 
Všechny tyto osoby, které měly moc zachránit nevinného, ale neudělaly to, místo 
toho dali přednost tomu, aby nemusely čelit pravdě. Tito jsou již mrtví, ale jejich 
způsob jednání je stále aktuální. Proč neměli odvahu vybrat si toto dobro 
a ochránit Člověka, který jednoduše chtěl, abychom se navzájem milovali? 

Vrátím se k oné větě na kříži „Bože můj, proč jsi mě opustil? Mluvili jsme 
o zoufalství, neútěše a také o samotě: Velký pátek je dnem samoty. A toto téma mi 
nevyhnutelně připomíná to, co každý z nás zažil v nejakutnějším období pandemie. 
Myslím tím staré lidi i mladé, ty, kdo jsou zkoušeni nemocí, ty, kteří museli být na 
dýchacích přístrojích… A myslím také vás, otče, 27. března 2020. Jaké jste měl toho 
dne, v tom momentu myšlenky, když jste procházel zcela prázdným náměstím 
svatého Petra, zkrápěným deštěm, a kráčel jste k chrámu? 
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Nikdy jste se necítil sám, když jste nesl svou službu? 

Chtěla bych říci, že onoho 27. března – myslím, že mluvím opravdu za všechny – jste 
nás vzal do náručí, dal jste nám toho dne tolik síly! Všichni jsme si toho byli vědomi 
a myslím, že jsme ten den tak nějak začali znovu. Další otázka: Ježíš byl zbičovaný, 
ponížený, korunovaný trním, ukřižovaný. A to vše mu svým způsobem způsobila 
jeho vlastní rodina, protože byl zrazený Jidášem, zapřený Petrem. Smrtelné rány 
mu způsobili jeho nejbližší. Tedy: jaké jsou rány, které církev stále způsobuje 
Ukřižovanému dnes? 
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Lev XIII. zavedl zvyk na konci mše se modlit modlitbu proti ďáblu, protože, jak řekl, 
bylo nebezpečí, že ďábel by mohl do církve proklouznout i škvírami ve dveřích. Je 
tedy podle vás takovou škvíra, kterou se ďáblu podařilo proklouznout, dnes 
v církvi? 

Vrátím se k Ukrajině. Proč Kyjev, vidíme to každodenně, je ničen? Popel. Snad právě 
taková krajina se tolik líbí ďáblu. Ptám se tedy: Kyjev už není jednoduše zeměpisné 
místo, ale v očích světa reprezentuje mnohem více. A co je ve vašem srdci? 

Co mohou náboženství udělat, aby se dotkla tohoto „kornatění“ lidských srdcí? Co 
a jaká slova si přejete adresovat také pravoslavným biskupům? 
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Další věta, kterou Ježíš vyslovil na kříži, je: „Otče, odpusť jim, neboť nevědí, co činí.“ 
Odpuštění. Řekl jste, že nastavit druhou tvář neznamená mlčky trpět a podřizovat 
se nespravedlnosti. Také Ježíš, jak jste připomněl, odsuzuje nespravedlnost, a také 
jste upřesnil, že tak činí bez hněvu a násilí, dokonce s něhou. Jak to dělat, abychom 
byli vlídní anebo odpouštěli všem těm, kteří nám ubližují, těm, kteří zabíjejí nevinné, 
kteří činí zlo nejen fyzicky, ale také duševně? 

Odpuštění má kořen pouze božský. 

Myslím také na samotu, abych se vrátila k Ježíši na kříži, všech těch, kteří 
v důsledku covidu přišli o práci. Je jich tolik, kteří prožívají tuto nesnáz. Jaká slova 
naděje byste jim adresoval? 

To je tedy také poselství pro mladé, protože jim byla jejich budoucnost tak trochu 
vyrvána z rukou: řekl jste to předtím velmi jasně. Je to také důvod, pro který málo 
plánují, nevěří vždy v trvalé vztahy, nezakládají rodiny. Vcelku lze říci, že také na 
institucionální a kulturní rovině nenacházejí pomoc. Co tedy říci jim? 
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Nyní bych chtěla náš rozhovor uzavřít. Dnes je Velký pátek, ale dějiny spásy zde 
nekončí. Naštěstí evangelium má svůj „happy end“, Ježíšovo vzkříšení: to je centrem 
dějin spásy. Jaké je vaše přání pro tyto Velikonoce? 

Svatosti, jsou právě tři hodiny. Jak máme prožít tuto hodinu právě dnes? 
Svatý otec neodpovídá, mlčí, v jeho očích se zračí těžko uchopitelná hluboká vnitřní 
pokora a niterný pláč. Je to chvíle, která se nedá přetlumočit do slov, ale která 
ukazuje nesmírnou důvěrnost mezi papežem Františkem a Ježíšem. Do této intimity 
bezděky zve nás. 

***

*** 
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Listopad/prosinec 2022 
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